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اوپکپلاسدستبهمهرهمیشود

پیمان نفتی فعلی اوپک پلاس که در اوج پاندمی کووید- ۱۹ به اجرا گذاشته 
شد، ســرانجام به پایان خود نزدیک می شود و این موضوع که این گروه از این 
پس به کدام ســمت می رود، یک سوال سیاسی اســت.به گزارش ایسنا، اوپک 
پلاس تا اوت تولیدی که در ســال ۲۰۲۰ به صورت داوطلبانه محدود کرده بود 
را بــه صورت کامل احیا می کند و نمایندگان ۲۳ تولیدکننده عضو این گروه از 
هم اکنون با این ســوال کلنجار می روند که اقدام بعدی چه خواهد بود.به گفته 
منابع آگاه، در آستانه سفر جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا به عربستان سعودی، 
مقامات آمریکایی زمینه چینی می کنند تا ریاض و همســایه اش امارات متحده 
عربی، تولید نفت خود را از سطح تولید اوت بالاتر ببرند و افزایش تولید بیشتری 
را اعلام کنند تا رشــد قیمت ها را که اکنون بالای ۱۰۰ دلار در هر بشکه است، 
کنترل کنند.هم اکنون صادرکنندگان نفت خلیج فارس پیش از این که بخواهند 
بــا تولید بالاتر موافقت کنند، به دنبال دریافت ضمانت درباره امنیت منطقه ای 
هستند و همچنان گزینه های خود را می سنجند.عربستان سعودی تلاش کرده 
اســت بین درخواســت از آمریکا به عنوان هم پیمان قدیمی خود و همکاری با 
روســیه در قالب همکاری اوپک پلاس که قیمتهای نفــت را از بدترین ریزش 

تاریخی خود نجات داد، توازن را حفظ کند.
شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربســتان سعودی، برای نشان 
دادن حمایت از کشــوری که به طور روزافزون منزوی شده است، هفته گذشته 
به مجمع اقتصادی بین المللی ســن پترزبورگ رفت و با الکساندر نواک، معاون 
نخســت وزیر روســیه، عکس گرفت و روابط میان دو کشــور را خوب توصیف 
کرد.با این حال، ریاض این ماه با مصرف کنندگان نفت کمی همدردی نشــان 
داد و  با تســریع افزایش تولید اوپک پلاس در ژوییه و اوت موافقت کرد.بیارن 
شیلدراپ، تحلیلگر ارشد بانک SEB در این باره گفت: اوپک در بحبوحه شرایط 
ژئوپلیتیکی پرآشوب، سابقه طولانی از عمل گرایی دارد. آنها می خواهند همچنان 
به عنوان یک بازیگر مسئول، درخشش خود را داشته باشند.از نظر تئوری جلو 
انداختن زمان افزایش تولید نفت اوپک پلاس، ۶۴۸ هزار بشــکه در روز در هر 
یــک از ماه هایژوییــه و اوت به تولید اضافه خواهد کرد. امــا این آمار تا حدود 
زیادی نمادین است زیرا اکثر اعضای اوپک و متحدانشان قادر نیستند تولیدشان 
را به میزان بیشــتری افزایش دهند. ظرفیت مــازاد تولید به چند تولیدکننده 

خاورمیانه ای منحصر شده است.
طبــق آمار آژانس بین المللــی انرژی، زمانی که ایــن تولیدکنندگان تحت 
توافق فعلی به اهداف تولید برای اوت دســت پیدا کنند، ســعودی ها و امارات 
متحده عربی تقریبا ۲.۲ میلیون بشــکه در روز به تولیــد اضافه خواهند کرد. 
این میزان تولید، معادل حدود دو درصد از عرضه جهانی اســت و در شرایطی 
که اقتصاد جهانی در معرض ریســک رکود قرار دارد و تحریمها علیه روســیه، 
تولید اوپک پلاس را با محدودیت بیشــتری روبرو کرده است، مصرف کنندگان 
از هر گونه کمکی استقبال خواهند کرد.بیل فارن پرایس، مدیر شرکت انِوِروس 
اینتلیجنس ریســرچ در این باره گفت: ممکن است عربستان سعودی به تولید 
بیشــتر نفت اشــاره کند اما این آگاهی وجود دارد که در آنچه می توانند انجام 
دهند، محدودیت دارند.منابع آگاه می گویند ســعودی ها در حال بررسی برای 
پاسخ مثبت به این خواسته هســتند اما عربستان سعودی سالهای متمادی از 
قدرت نفوذ سیاسی بزرگی برخوردار بوده و معلوم نیست توافقی حاصل خواهد 
شد.نمایندگان می گویند سایر کشورهای اوپک پلاس بی سروصدا درباره بهترین 

راهی که می توانند در پیش بگیرند به تبادل نظر پرداخته اند. 
وزیــران اوپک پلاس گامهای بعدی را در نشســت آنلایــن ۳۰ ژوئن یا در 
دیداری که اواخر ژوییه یا اوایل اوت برگزار می شود، بررسی خواهند کرد.بعضی 
از تولیدکنندگان اوپک پلاس محرمانه این ســوال را مطرح می کنند که آیا این 
گروه باید با تغییر به ســوی یک رویکرد کمتر رســمی، به محدودیتهای خود 
اذعان کند. این سیســتم ســهمیه های تولید که از اواخر ســال ۲۰۱۶ به اجرا 
گذاشته است، ممکن است تسهیل شود و به معدودی از کشورهایی که ظرفیت 
تولیــد دارند، اجازه دهد در هر ســطحی که می خواهنــد تولید کنند.به گفته 
نمایندگان اوپک پلاس، دیدارها ممکن اســت دیگــر نیازی به برگزاری ماهانه 
که از زمان شــیوع پاندمی در سال ۲۰۲۰ باب شد، نداشته باشد. پیش از شیوع 
پاندمی، دیدارهای اوپک پلاس معمولا هر شش ماه یک بار برگزار می شد.هنوز 
معلوم نیست آیا چنین تغییری مورد حمایت ریاض که مکررا تاکید کرده است، 
بازارهای جهانی از ســبک مدیریت محتاطانه اوپک پلاس اطمینان خاطر پیدا 
کرده اند، قرار می گیرد. به گفته یک نماینده اوپک، این کشور امیدوار است گام 
بعدی، با توافق جمعی و تصمیم گروهی صورت بگیرد.دیدار بایدن از ریاض این 
حقیقت را بارز می کند که چگونه حمله نظامی روسیه به اوکراین، توازن قدرت را 

به نفع عربستان سعودی تغییر داد. 
چهار سال پس از محکوم کردن محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی 
به عنوان عامل صدور حکم قتل جمال خاشقچی، رئیس جمهور آمریکا به کمک 
ســعودی ها نیاز پیدا کرده است.بدون بشکه های نفت بیشتر از سوی عربستان، 
شــانس کمتری برای مهار تورمی وجود دارد کــه اقتصاد آمریکا را درگیر کرده 
است. نفت عربستان سعودی همچنین برای حمایت از تلاشهای بین المللی برای 
منزوی کردن ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه ضروری است.روی دیگر 
سکه، همکاری شش ساله عربستان ســعودی با مسکو است که نفوذ اوپک در 
بازار نفت را مستحکم کرده است. خطرات فروپاشی روابط میان دو تولیدکننده 
در جنگ قیمت نفت کوتاه مدتی که در آوریل سال ۲۰۲۰ به راه افتاد، به خوبی 
نمایان شد.بر اساس گزارش بلومبرگ، محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک، پنجشنبه 
گذشته در لندن گفت: روســیه همچنان بخش مهمی از این گروه صادرکننده 
نفت اســت. ما می خواهیم روابط پایدار و ادامه دار با این کشورهای تولیدکننده 

داشته باشیم.

افزایشبیشاز۸هزارمگاواتیمصرفبرق
دراولینروزهفته

مصرف برق کشــور روز شنبه در ساعت ۱۵ و ۱۵ دقیقه به ۶۲ هزار و ۳۱۳ 
مگاوات رســید و این در حالی است که پارســال و در همین بازه زمانی میزان 
مصــرف ۵۳ هزار و ۶۸۳ مگاوات بوده که رشــدی بیــش از ۸ هزار مگاوات را 
یافته اســت.به گزارش ایرنا، روند افزایش دمای هوا بر اساس پیش بینی سازمان 
هواشناسی از ابتدای هفته مجدد بیشتر شده است و طی روزهای آینده بیشتر 
هم خواهد شــد و هم زمان با این شدت یافتن دمای هوا مصرف برق کشورمان 

نیز روند صعودی خود را آغاز کرده است.
گزارش تازه شــرکت مدیریت شبکه برق هم بیانگر آن است که مصرف برق 
از روز شــنبه مجدد وارد کانال ۶۲ هزار مگاوات شــده است.مصرف ۶۲ هزار و 
۳۱۳ مگاواتی برق در روز شنبه ۲۸ خردادماه حتی نسبت به مصرف روز جمعه 
۲۷ خردادماه که ۵۶ هزار و ۸۶۰ مگاوات بوده رشــد ۵ هزار و ۴۵۳ مگاوات را 

نشان می دهد.
درعین حال مصرف برق در بخش صنعت روز شــنبه به شدت کاهش یافت و 
به ۳ هزار و ۹۲۷ مگاوات رسید.شــنبه شب هم میزان مصرف بالابود به گونه ای 
که در ساعت ۲۱ و ۳۰ دقیقه به رقم ۶۰ هزار و ۳۶۷ مگاوات افزایش داشت.این 
میزان مصرف در مقایسه با زمان مشابه پارسال که ۵۳ هزار و ۵۵۴ مگاوات برق 
مصرف شده بود رشد ۶ هزار و ۸۱۳ مگاواتی را نشان می دهد.بخش صنعت نیز 
شنبه شــب با وجود رفع محدودیت تأمین برق در شب ۳ هزار و ۹۵۷ مگاوات 

مصرف داشت.
این میزان مصرف در حالی است که میزان تولید برق در نیروگاه های حرارتی 
کشور ۵۱ هزار و ۸۰۰ مگاوات است.بخش بزرگی از مصرف برق در بخش اداری 
کشور انجام می شود که وزارت نیرو با هدف ساماندهی این بخش اقدام به اجرای 
برنامه هایی از جمله قطع برق آنها کرده است.در همین رابطه مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفــت: به دنبال اخطارهای مکرر به اداراتی که 
اقدام به کاهش مصرف برق نکرده اند، با تشدید فعالیت های مراقبتی، اسامی این 

ادارات از روز سه شنبه هفته جاری برای اطلاع عموم، منتشر خواهد شد.

گزارش

اخبار انرژی

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
ایران آخرین تعداد شــهرهای دارای تنش آبی 
کشور را ۲۷۲ شهر اعلام کرد.به گزارش ایلنا، 
اتابک جعفری با اعــلام این خبر گفت: اگر ما 
مدیریت نداشته باشیم و موضوع کاهش مصرف 
آب در دستور کار مشترکان قرار نگیرد احتمال 
افزایش شهرهای دارای تنش آبی به ۶۰۰ شهر 
هم وجــود دارد.وی ادامــه داد: با برنامه ریزی 
منسجمی که برای هر کدام از شهرها داشته ایم 
اجازه نمی دهیم تعداد شــهرهای دارای تنش 
آبی کشــور به این عدد برسد و روند آن نزولی 
خواهد شد.به گفته مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب ایــران، همچنین در فصل گرم 
امسال، شــهر دارای تنش جدی آب در کشور 
نخواهیم داشــت.جعفری افزود: بــا توجه به 
کاهــش بارش ها در این یکی دو ســال، اما در 
تابســتان امســال، قطعی برنامه ریزی شده و 
نوبت بنــدی آب نخواهیم داشــت.مدیر عامل 
شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: در 
حال حاضر حجم ذخایــر مخازن حدود ۶۴۰ 
میلیون متر مکعب است و نسبت به سال قبل 
که این رقم ۸۰۰ میلیون متر مکعب بوده است 

۲۰ درصد کسری را شاهدیم.
محمدرضا بختیــاری در گفت وگو با ایلنا، 
درباره وضعیت تامین آب تهران در سال جاری 
اظهار داشــت: امسال در تهران وضعیت بسیار 
خاصی را به لحاظ بارندگی داریم، دومین سال 
خشکسالی را پشت سرمی گذاریم و نسبت به 
ســال قبل حدود ۳۲ درصد کسری بارندگی 
داریم، این نشــان می دهد وضعیت منابع آب 
اســتان مناسب نیست.وی افزود: البته علیرغم 
کسری مخازن امسال جیره بندی و قطعی آب 
در تهران نخواهیم داشت، ما با تمام توان آب را 
تولیــد و وارد مدار توزیع می کنیم، اما در عین 
حال مصرف بالاست و روزانه حدود ۳.۵ میلیون 
متــر مکعب مصرف داریــم، بنابراین وضعیت 
بسیار سخت بوده و سیستم در فشار است.مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران تصریح 
کرد: در حال حاضر حجم ذخایر مخازن حدود 
۶۴۰ میلیون متر مکعب است و نسبت به سال 
قبل که این رقم ۸۰۰ میلیون متر مکعب بوده 
اســت ۲۰ درصد کسری را شاهدیم.وی درباره 
تاثیر افزایــش تعرفه ها بر روند مصرف توضیح 
داد: افزایش نرخ تعرفه ها برای کســانی که در 
الگو و یا زیر الگو مصرف دارند صفر بوده یعنی 

هیچگونه افزایش قیمتی اعمال نشــده است 
اما آب بهای کســانی که بیــش از الگو مصرف 
می کنند به صورت پلکانی محاســبه می شود، 
قطعا افزایش نرخ روی مصرف بخشی از جامعه 
که مصرف بالایی داشتند تاثیرگذار بوده ولی به 
طور کامل بازدارنده نبوده است.بختیاری درباره 
تغییر میزان مصرف نسبت به مدت مشابه سال 
قبل گفت: میزان مصرف آب نســبت به سال 
گذشته ۲ درصد منفی بوده است ولی واقعیت 
اینکه سال خوبی به لحاظ بارندگی نبوده و به 
همین دلیل میزان ذخایر مخازن سدها نسبت 
به سال قبل کمتر اســت. امسال دومین سال 
خشکسالی را پشت سر گذاشته ایم و هم اینکه 
مصرف همچنان بالا است و این کاهش مصرف 
رقم بالایی نیست که معنی دار باشد، اما در هر 
حال جلوی رشد مصرف گرفته شده است.وی 
درباره تداوم روند کنونی و اوضاع تابستان سال 
آینده خاطرنشــان کرد: نمی تــوان اوضاع آب 
تابســتان آینده را پیش بینی کرد، اما واقعیت 
این اســت که زمان طراحی تولید و تامین آب 

باید همه سناریوها را ببینیم.
از توسعه خطرناک کلانشهر تهران

 جلوگیری کنید
تهران، پرمخاطره ترین کلانشــهر کشــور، 

خاورمیانــه و حتی در ســطح جهانی اســت. 
هدفگذاری دســتیابی آن به یک کلانشهر ۳۰ 
میلیــون نفری برای این پیکره بوم شــناختی 
بســیار خطرناک است؛ اگرچه این هدفگذاری 
نانوشــته و خــارج از ظرف طرح هــای جامع 
و تفصیلی این شــهر اســت اما توســعه این 
کلانشهر به ســمت دامنه های شمال و شمال 
غرب و توسعه شهرک ســازی های بی رویه در 
محورهای جنوب شــرق و جنــوب غرب آن 
از مصداق های توســعه خطرناک یک شــهر 
با ده ها مخاطره زمین شــناختی فعلی اســت.
داریوش مختاری - کارشــناس ارشد مدیریت 
منابع آب - در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
بــه نظر می رســد چنین هدفگذاری توســط 
فعالان اقتصاد غیررســمی و نه لزوما نهادهای 
متولی همانند شورای اسلامی شهر تهران و یا 
کمیسیون ماده )۵( قانون تاسیس شورای عالی 
معماری و شهرســازی در دســت اقدام است، 
اظهار کرد:  کلانشهر مسکو با ۱۶ میلیون نفر 
جمعیت، کلانشهر توکیو با جمعیت ۱۴ میلیون 
نفر و کلانشهر نیویورک با نزدیک به ۹ میلیون 
نفر متناسب با ظرفیت های بوم شناختی شان 
به ویژه منابــع آبی فراوان و همزمان با کنترل 
پیامدهای منفی زمین شناختی ناشی از توسعه 

بی رویه رشد کرده اند. در حالی که دشت تهران 
تمام قرض های آبــی از حوزه های آبریز مجاور 
را اگرچه به صورت غیرشرعی و رعایت نکردن 
حقوق اولیه ساکنان آن حوزه ها دریافت کرده 
است و بیش از این امکان تعرض به منابع آبی 

حوزه های مجاور برای آن وجود ندارد.
به گفته وی، برای مدیریت کلانشهر تهران 
هیچگونه هماهنگی موثر و مفید بین دستگاهی 
وجود ندارد. به طوری که هســته های اقتصاد 
غیررسمی و فعالان با نفوذ شهرک ساز اقدام به 
ساخت مجتمع های چندده هزار نفری و یا چند 
صد هزار نفری می کنند. پس از آن شرکت آب 
و فاضــلاب را موظف به صدور انشــعاب آب 
می کنند.وی با بیــان اینکه از دیدگاه مدیریت 
بحران و یا از دیدگاه دفاع غیرعامل این شیوه 
مدیریتی یک آشفتگی تمام عیار و یک فاجعه 
تمــام عیار مدیریت یکپارچه شــهری قلمداد 
می شــود و وزارت کشــور موظف است به این 
نابسامانی بسیار خطرناک در مدیریت شهری 
تهران پایــان دهد، گفت: در غیــر اینصورت 
کلانشهر تهران همچنان پرخطرترین کلانشهر 
کشــور برای انواع کم آبی هــای خطرناک در 
مقیاس دســت کم ۳۰ تا ۵۰ درصد جمعیت 
آن اســت. برای نمونه، در صــورت خودداری 

شــهروندان از کاهش ۳۰ درصدی در مصرف 
آب در پاییز ســال جاری، بخشی از جمعیت 
این شــهر با کم آبی شــدید و یا بی آبی روبرو 
خواهند شــد. در همین حــال، آمار فصلی از 
ســاخت و سازهای بی رویه در متن و پیرامون 
این کلانشهر تهیه نشده و در دسترس نیست.

وی با تاکید بر اینکه تجربه مدیریت شــهری 
در ایــران حکایت از انحــراف طرح های جامع 
و تفصیلی شــهری به میزان ۶۰ تا ۸۰ درصد 
از طراحی اولیــه آن دارد، گفت: این وضعیت 
نشان می دهد که هسته های غیررسمی اقتصاد 
و با نفوذ بر مدیریت شــهری مســلط هستند 
و با اعمال ســلیقه و تصمیم های ســلیقه ای 
ســطحی و در همان حال رانت زا و بدون توجه 
به طرح های جامع و تفصیلی شــهری پی در 
پی به دنبال توسعه بسیار خطرناک این پیکره 
شــهری هســتند.وی ادامه داد: بــدون اینکه 
هزینه های جنبی ناشی از این توسعه خطرناک 
را بپردازند. از دیــدگاه تحلیل منفعت هزینه، 
رانت فراوان ناشــی از تغییر کاربری و توسعه 
کلانشهر تهران، محصول کم توجهی به عوارض 
این آبادانی خطرناک اســت. در همان حال در 
متن این کلانشهر، بدون رعایت اصول و موازین 
شهرســازی بارگذاری های بسیار سنگینی بر 

پیکره این دشت انجام گرفته است. 
به طور تقریبی و دســت کم ۲۰ برابر توان 
بوم شناختی بر این قلمرو جغرافیایی بارگذاری 
شده اســت و اکنون یک جغرافیای زیبا و کم 
نظیــر ابتدای قــرن ۱۴ هجری شمســی در 
دامنه های البرز در آغاز قرن ۱۵ به معجونی از 
انواع مخاطرات زمین شاختی دچار شده است؛ 
مخاطراتی که نه تنها آثــاری از آن زیبایی ها 
و شــادابی ها را بر جا نگذاشــته اند، بلکه یک 
کلانشهر را تا آســتانه خالی از سکنه شدن و 
انبوهی از بحران های شهری رسانده اند.به گفته 
وی پیشنهاد می شود هرچه زودتر یک کمیته 
ویــژه و موثر برای مدیریت یکپارچه شــهری 
تهــران در قالــب نظام فنی و اجرایی کشــور 
در وزات کشور تشکیل شــود و پیش از آنکه 
دیرتر شود صرفا بر پایه نظر تخصصی معماران، 
شهرســازان و اقتصاددانان شهری و با پرهیز از 
هر گونه رانت زایی و تصمیم های ســلیقه ای و 
خطرناک برای نجات این شــهر و ساکنان آن 
اقدام های لازم و محدودکننده را در دستور کار 

اجرایی قرار دهند.

ذخیرهآبیپایتخت۲۰درصدازپارسالکمتراست

۲۷۲ شهر دارای تنش آبی است

ســخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم 
جانبی با بیان اینکه در حال حاضر به دلیل مشکلات مربوط 
به تامین ارز، واردات آیفون قانونی اســت، اما شدنی نیست 
و در مقابل، واردات غیرقانونی، ممنوع، اما شــدنی است، از 
منتفی شدن تهاتر ارز خشکبار با موبایل خبر داد.محمدرضا 
عالیان در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه واردات مسافری 
آیفون همچنان دردسرساز اســت، اظهار کرد: موبایل های 
بــالای ۶۰۰ دلار هم کــه قانونی وارد شــدند در گمرک 
مانده اند، چرا که ارز مورد نیاز آن ها تامین نشده است. البته 
در حال حاضر تخصیص ارز برای ثبت سفارش موبایل های 
زیر ۶۰۰ دلار هم انجام نمی شود.به گفته وی  بانک مرکزی 
قرار بود در تالار دوم از ارز حاصل از صادرات خشکبار برای 
واردات موبایل هــای بــالای ۶۰۰ دلار را تامین کند، اما با 
توجه به اینکه صادرکنندگان خشــکبار نتوانستند این ارز 
را تامیــن کنند و قیمت اعلامی آن ها حتی از قیمت ارز در 
بازار آزاد بیشتر بود، این امر محقق نشد. بانک مرکزی هم 
تالار دوم را بست و تخصیص ارز حاصل از صادرات خشکبار 
به واردات موبایل منتفی شد. بنابراین تا تصمیم گیری های 
بعدی، وضعیت واردات موبایل بلاتکلیف است.عالیان با بیان 
اینکه تعلیق در وضعیت واردات باعث رشد واردات مسافری 
شده، تصریح کرد: از اول سال تا ۲۲ خرداد حدود ۱۰۰ هزار 

دستگاه موبایل از طریق رویه مسافری وارد کشور شده که 
۹۰ هزار دســتگاه از آن ها آیفون بوده که عمدتا به صورت 
قاچاق و ســوء استفاده از رویه مسافری به کشور وارد شده 
اســت. همچنین فقط از اول خرداد تا ۲۲ خرداد ۴۰ هزار 
دســتگاه به صورت قاچاق وارد کشور شــده است. این در 
حالی است که سال گذشته که واردات قانونی باز بوده، آمار 
واردات مسافری خیلی کمتر بوده و معمولا مسافران برای 

استفاده شخصی موبایل وارد می کردند.
رونق قاچاق از طریق رویه مسافری

به گفته سخنگوی انجمن موبایل در حال حاضر هزینه 
واردات تجــاری برای موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار، ۲۴.۵ 
درصد، اما هزینه واردات رویه مســافری ۲۱ درصد اســت 
و این اختلاف باعث شــده قاچاق با ســوء استفاده از رویه 
مســافری به صرفه باشد و رونق پیدا کند، تا جایی که این 
پدیده نســبت به یک ماه آخر سال گذشته چهار برابر رشد 
کرده اســت.عالیان با بیان اینکه بخشی از درآمد دولت از 
طریق ســوء استفاده از رویه مســافری از بین می رود و ارز 
به صورت غیرقانونی از کشــور خارج می شــود، گفت: این 
وضعیت منجر به فشــار تورمی ارز در بازار آزاد می شــود. 
مصــرف کننده هم کالای بدون پشــتوانه مصرف می کند 
و در نهایــت کل زنجیره تامیــن و عرضه موبایل و مصرف 

کننده آســیب می بیند.  وی با بیــان اینکه واردات قانونی 
آیفون و سایر موبایل های بالای ۶۰۰ دلار ممنوع نیست، اما 
شدنی هم نیست، تصریح کرد: در مقابل واردات غیرقانونی، 
ممنوع، اما شدنی است.  به گزارش ایسنا، اواخر اردیبهشت 
ماه اخباری مبنی بر ممنوعیت واردات آیفون منتشــر شد، 
اما چند روز بعد این وضعیت به اختلال سیستمی نســبت 
داده شد و اعلام شــد که ممنوعیتی در واردات هیچ کدام 
از برندهای موبایل وجود نــدارد. اما در همان روزهایی که 
اخبار حاکی از انتقال گوشی آیفون به گروه ۲۷ و ممنوعیت 
واردات آن بــود، رئیــس اتحادیه دســتگاه های مخابراتی، 
ارتباطی و لوازم جانبی با ادعای افزایش چند میلیونی قیمت 
این مدل گوشــیها در یک روز گفته بود که در این شرایط 
برخی آژانس های مســافرتی اطلاعات مســافران را بدون 
اطلاع آنها می فروشــند و موبایل به اســم آن ها )به صورت 

قاچاق( وارد کشور می شود.
 این موبایل ها رجیســتر می شــوند، اما خدمات پس از 
فروش ندارند که باعث می شــود مردم در سطح عرضه به 
مشکل بربخورند.در این شرایط به گفته سخنگوی انجمن 
موبایل خواســته واردکنندگان این اســت که موبایل های 
موجود در گمرک که ثبت ســفارش و تخصیص ارز دارند 
تعیین تکلیف و تامین ارز شــوند تا ایــن کالاها وارد بازار 

شود. اگر این امر محقق شــود، واردات مسافری کاهش و 
قیمت ها تعدیل می شــوند و قیمت های موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار واقعی خواهد شــد.عالیان با بیان اینکه در حال 
حاضــر موبایل های زیر ۶۰۰ دلار در ضرر هســتند و کالا 
از قیمت منطقه ارزان تر اســت. یعنی اگــر کالا را از ایران 
بخرند و ببرند در دبی بفروشــند سود بیشتری می برند. اما 
موبایل های بالای ۶۰۰ دلار ســود خوبــی دارد.وی افزود: 
خواسته دیگر واردکنندگان این است که وزیر اقتصاد، احراز 
کالا در مبــادی ورودی را به حالت قبل برگرداند، یعنی هر 
کســی مسافر است و با خود موبایل به کشور وارد می کند، 
در گمرکات فرودگاه احراز کند و فرصت یک ماهه به آن ها 
داده نشــود. چون همین اتفاق باعث شــد امکان دور زدن 
قانون و سوء اســتفاده از رویه مسافری فراهم شود.عالیان 
همچنین با اشاره به واردات سه میلیون و ۲۸۴ هزاردستگاه 
در ســال جاری که بیش از ۴۰ درصد آن ها هنوز روشــن 
)فروخته( نشده، گفت: پس تقریبا یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
دســتگاه ذخیره موبایل در کشور وجود دارد که قابل قبول 
است. البته این شرایط عمدتا مربوط به موبایل های زیر ۶۰۰ 
دلار است. به دلیل همین شرایط و رقابت بالا در گوشی های 
زیر ۶۰۰ دلار، نوســانات نرخ ارز هم تاثیری بر قیمت این 

موبایل ها نداشته است.

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( از 
صــدور مجوز افزایش ۱۵ درصــدی قیمت برای تلویزیون 
و ۱۰ درصــدی برای یخچــال، یخچال فریزر و ماشــین 
لباسشــویی و ظرفشــویی خبر داد و گفت که قیمت های 

جدید از اول تیر ماه اجرایی می شود.
امید قالیباف در گفت وگو با ایسنا، درباره افزایش قیمت 
شــوینده ها گفت: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار، از هشتم 

خرداد ماه، افزایش قیمت شوینده ها نسبت به قیمت قبلی 
مصوب ســال ۱۴۰۰، تا سقف ۲۵ درصد مجاز شد.البته به 
گفته وی، کالاهایی که در ســطح عرضه هســتند، باید با 
قیمت درج شده قبلی عرضه شوند.موضوع افزایش قیمت 
شــوینده ها از اوایل اردیبهشــت مطرح و ابتدا با مخالفت 
وزارت صمت مواجه شــد. حتی در مقطعی در شبکه های 
اجتماعی برگــه ای با عنوان صورتجلســه انجمن صنایع 

شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران مبنی بر افزایش قیمت 
۵۰ تا ۸۰ درصدی انواع شوینده منتشر شد، اما در نهایت 
ستاد تنظیم بازار ســقف افزایش قیمت این محصولات را 

۲۵ درصد اعلام کرد.
قالیباف همچنین در پاســخ به ســوالی درباره تعیین 
تکلیف قیمت لوازم خانگی در ســال جاری، اظهار کرد: در 
حوزه لوازم خانگی، افزایش ۱۵ درصد برای تلویزیون و ۱۰ 

درصد برای یخچال، یخچال فریزر و ماشــین لباسشویی و 
ظرفشویی تایید شــده و از اول تیر ماه اجرا می شود.چند 
روز پیش هــم دبیر انجمن صنایع لــوازم خانگی ایران از 
درخواست افزایش قیمت لوازم خانگی به سازمان حمایت 
خبر داده و گفته بود که بازار کشش افزایش قیمت ندارد و 
تولیدکنندگان هم از افزایش قیمت استقبال نمی کنند، اما 

باید توان ادامه فعالیت هم داشته باشند.

»جایزه علمی  عبیدی«، در راســتای حمایــت از ظرفیت های 
علمی جامعــه پزشــکی ایران، توســط داروســازی دکتر عبیدی 
برنامه ریزی و اجرا شد؛ این جایزه علمی، با تمرکز بر بهبود کیفیت 
زندگــی افراد مبتلا به دیابــت، کنترل و مدیریــت این بیماری و 
پیشــگیری از عوارض ناشی از آن، عصر پنج شنبه ۲۶ خرداد ماه با 
حضور ۱۱۵ اثر علمی  در بخش مقاله و پایان نامه با معرفی و تقدیر 
از نفرات برگزیده در اولین دوره به کار خود پایان داد. مراسم پایانی 
اولین دوره »جایزه علمی  عبیدی«، با حضور جمعی از پزشــکان و 
اســاتید غدد درون ریز و متابولیسم، بیش از ۱۵۰  نفر از محققین 
کشــور و مدیران داروسازی دکتر عبیدی برگزار شد. در ابتدای این 
مراسم دکتر شادی شهریاری، مدیر ارشد عملیات فارما داروسازی 
دکتر عبیدی گفــت: »جایزه علمی  عبیدی« رویدادی همســو با 
رویکرد علمی داروســازی دکتر عبیدی اســت که با هدف ارتباط 
موثر میان صنعت و دانشــگاه جهت حمایت از تولید علم توســط 
پژوهشگران جوان جامعه پزشکی اجرا می شود.  وی افزود: برگزاری 
این رویداد علمی در راستای رسالت داروسازی دکتر عبیدی است که 
همواره کوشــیده تا سهمی  در ارتقاء سطح سلامت و بهبود کیفیت 
زندگی افراد جامعه داشته باشــد؛ درمان روزانه بیش از ۴ میلیون 
بیمار مبتلا بــه بیماری های غیر واگیر و بهبود بیش از ۸۰ میلیون 

علائم بیماری های حاد در سال، حاکی از اهمیت سلامت افراد جامعه 
به عنوان رسالت و هدف در طول ۷۶ سال فعالیت داروسازی دکتر 
عبیدی است. دکتر شهریاری در ادامه گفت: داروسازی دکتر عبیدی 
علاوه بر تولید داروی باکیفیت و ارائه راهکارهای نوین درمانی، برای 
تحقق توسعه پایدار در تلاش است و مسئولیت اجتماعی را، بخشی 
از هویت خود می داند؛ در همین راستا در سال ۱۴۰۰ و به مناسبت 
هفتاد و پنجمین سالگرد تاسیس خود، با اهدای اقلام ضروری، ۷۵ 
خانه بهداشــت در ۷۵ نقطه کم برخوردار کشور را تجهیز نمود. در 
ادامه، دکتر سولماز سید موسوی، مدیر علمی  واحد دیابت داروسازی 
دکتــر عبیدی گفت: اولین دوره »جایــزه علمی عبیدی« در حوزه 
کنترل دیابت و بیماری های متابولیک اجرا شــد؛ هدف از برگزاری 
این رویداد علمی، شناسایی، معرفی و حمایت از پژوهشگران جوان 
جامعه پزشکی است که با تمرکز بر بهبود کیفیت زندگی افراد مبتلا 
به دیابت، کنترل و مدیریت این بیماری و پیشگیری از عوارض ناشی 

از آن به پژوهش پرداخته اند.
دکتر ســید موســوی اضافه کرد: طی فراخوان ایــن رویداد، از 
محققان و پژوهشــگران دارای مقاله یا پایان نامه در حوزه های ذکر 
شــده، دعوت شد تا آثار خود را به دبیرخانه »جایزه علمی عبیدی« 
ارسال نمایند. ما برای نفرات برگزیده، حمایت از مطالعات و مقالات 
آنها در آینده، جلسات متعدد با هیات داوران با حضور آنها و دعوت 
در کارگاه ها را در نظر گرفتیم. بررسی و داوری آثار ارسالی به اولین 
»جایزه علمی  عبیدی« توســط هیاتی از اســاتید برجسته غدد و 
متابولیسم و فارماکولوژی دانشگاه علوم پزشکی ایران، دانشگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشتی و دانشــگاه تهران انجام شد که اعضای آن 

عبارتند از:
. دکتــر علیرضا اســتقامتي فــوق تخصص غــدد درون ریز و 

متابولیسم، استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران
. دکتر احمدرضا دهپور متخصص فارماکولوژی، اســتاد ممتاز 

دانشگاه تهران
. دکتر محمد ابراهیم خمســه فوق تخصص غــدد درون ریز و 

متابولیسم، استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران
. دکتر مجتبي ملک فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم، 

استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران
. دکتر فرزاد حدائق فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیســم، 

استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی
. دکتــر فرهاد حســین پناه فــوق تخصص غــدد درون ریز و 

متابولیسم، استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی
دکتر علیرضا استقامتي فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم 
که در این رویداد مسئولیت مدیریت و هماهنگی هیات داروان را نیز 
بر عهده داشــت درخصوص مقالات ارسالی گفت: »نوآوری در این 
مقالات، مهم ترین موردی بود که توجه من را جلب کرد. موضوعات 
مقالات در مورد همه ابعاد دیابت مثل مشکلات کبد چرب، کلیوی، 
قلبی و... در بیماران دیابتی بود. با توجه به شــرایط پاندمی کرونا و 
محدودیت ارتباطات، تعداد مقالات و پایان نامه ها بسیار قابل توجه 
بود«.  وی افزود: »جایزه علمی  عبیدی« در اولین دوره خود شــاهد 
حضــور ۸۹ مقاله و ۲۶ پایان نامه از اقصی نقاط ایران مشــتمل بر 
تهران، مشــهد، شــیراز، کرمان، اصفهان، یزد، زنجان، بابل، ساری، 
قزوین، نیشابور و سبزوار بود. تمامی این آثار پس از فراخوان منتشر 
شــده در سال گذشــته، به دبیرخانه دائمی »جایزه علمی عبیدی« 

ارسال شدند. 
دکتــر مجتبی ملک، دیگر داور این رویــداد علمی  درخصوص 
چالش ها و مشــکلات دیابت گفت: »بزرگترین چالش در بیماران 
دیابتی بحث آموزش اســت؛ کنترل قند خون در این بیماران بدون 
آموزش بسیار دشوار اســت. این آموزش ها باید به عنوان بخشی از 
درمان قرار بگیرند و بیماران را ملزم به آموزش دیدن کنیم؛ در این 

صورت، بسیاری از هزینه های درمان نیز کاهش می یابد.«

از بین مقالات ارسال شده، ۲۰ مقاله منتخب به مرحله نهایی راه 
یافتند و در پایان، سه مقاله برتر توسط هیات داوران انتخاب شدند؛ 

اسامي محققان برگزیده در بخش مقاله علمی  بدین شرح است:
. نفر اول: سرکار خانم دکتر هدي طاهري 

. نفر دوم خانم دکتر مرجان موعودي 
. نفر سوم خانم دکتر صغري ربیع زاده 

که هر سه مقاله با محوریت دیابت، کنترل و مدیریت این بیماری 
و پیشگیری از عوارض ناشی از آن با هدف بهبود کیفیت زندگی افراد 

مبتلا ارائه شده است.
همچنین، ۴ پایــان نامه نیز به مرحله نهایی راه پیدا کردند که 
سرکار خانم دکتر فرشته عطاران با پایان نامه »مقایسه اثر دو داروي 
پیوگلیتازون و امپگلیفلوزین بر شــاخص هاي اکوکاردیوگرافیک در 
بیماران مبتلا به بیماران دیابت نوع دو مبتلا به کبد چرب غیرالکلی« 

به عنوان نفر برگزیده انتخاب شدند. 
این مراســم، عصر روز پنج شــنبه ۲۶ خرداد ماه در محل هتل 
اسپیناس تهران برگزار شد و با معرفی و تقدیر از نفرات برگزیده در 

اولین دوره به کار خود پایان داد.
دوره دوم »جایزه علمی  عبیدی« با توجه و تمرکز بر حمایت از 
تولید علم در حــوزه کاردیومتابولیک به کار خود ادامه می دهد که 
فراخوان آن متعاقبا منتشر خواهد شــد و مراسم پایانی آن نیز در 

خرداد ماه سال ۱۴۰۲ برگزار می شود.
درباره داروسازی دکتر عبیدی

داروســازی دکتر عبیدی، نخستین داروسازی ایران است که با 
هفتاد و شش سال سابقه درخشان، میراث دار کیفیت و نوآوری در 
صنعت داروسازی کشور محسوب می شود. داروسازی دکتر عبیدی 
با رعایت دقیق عوامل موثر بر کیفیت دارو و ارائه راهکارهای درمانی 
موثر و مورد نیاز برای ارتقاء سطح سلامتی جامعه، همواره و در هر 

شرایطی در کنار همه ایرانیان بوده و خواهد بود.
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